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No estic en 
contra del 

golf 
J O R D I E S T É V E Z 

N o estic en contra del golf. Com 
t a m p o c est ic en con t ra de la 
pe tanca ni del fu tbo l . Si est ic en 
c o n t r a de l p a p a n a t i s m e q u e de 
v e g a d e s a c o m p a n y a a l g u n s 
espor ts . És per això que est ic en 
c o n t r a de que els més de 21 
c a m p s de go l f p r e v i s t o s ens 
t rans fo rmin to ta lment el pa isatge 
g i roní . És obv i que dar rera hi ha 
a l g u n a c o s a més que el s i m p l e 
esport. A ningú se li acudir ia obrir 
21 b o t i g u e s de, p o s e m per cas, 
sabates, al mateix carrer. El futbol 
és un esport de seguiment massiu i 
a ningú se li acut tampoc reclamar 
la c o n s t r u c c i ó d 'un Camp Nou a 
cada poble. Seria absurd. 

Després d' in formar-me una mica 
ara sé que he d'estar en contra per 
tres raons fonamentals: 

La primera fa referència a la meva 
professió d'arqueòleg. El golf, però 
sobre tot la urbani tzac ió prevista 
(que probablement és el negoci i la 
raó p r i n c i p a l de l p r o j e c t e ) , és 
incompat ib le amb la conservació i 
el r e s p e c t e a les res tes 
a r q u e o l ò g i q u e s que hi ha a la 
zona. 

La segona , i tal vegada el mo t iu 
fonamenta l per a la majoria, és la 
i nú t i l d e s p e s a d ' a i g u a q u e 
p r o v o c a r à el go l f i la m e g a -
urbanització que l'acompanya. Això 
afecta l'habitabilitat de tota la gent 
que estem i que venim a l'Escala. 

Ens i m a g i n e m que la t è c n i c a 
so luc iona tots el prob lemes. Que 
una depuradora és com una vareta 
màgica: per un costat entra aigua 
contaminada i per l'altre surt aigua 
potable. En realitat per una banda 

entra a igua bruta i per l 'altra surt 
a igua mi t janament ut i l i tzable (no 
se si en p o d r í e m dir " po tab le " ) , 
però també surten fangs al tament 
c o n t a m i n a t s i p u d e n t s . P o d e n 
i n t e n t a r c o n v è n c e r - n o s 
a r g u m e n t a n t q u e l ' a i g u a de la 
depuradora serà suficient per a la 
demanda de l'estiu, pel golf i per la 
mega-urbanització. Però, què faran 
de l s f a n g s c o n t a m i n a t s ? S 'e ls 
q u e d a r a n t r a n q u i l · l a m e n t a 
A l b o n s ? I si e ls a j u n t a m e n t s 
d'Albons, de Torroella, de Bellcaire 
i de V i l a d a m a t d e c i d e i x e n fer 
t a m b é un Golf als seus pob les? 
Què p a s s a r à r e a l m e n t a m b e ls 
aqüífers? Què passarà amb l'aigua 
que es gastarà en el Golf i en la 
u r b a n i t z a c i ó ? P e r q u è la 
d e p u r a d o r a pot netejar l 'a igua a 
m i t g e s pe rò no fa p l o u r e més i 
l 'a igua de regar no estarà en un 
circuit tancat de depuració. La que 
no s ' e v a p o r i d i r e c t a m e n t i rà a 
p a r a r , c a r r e g a d a de n i t r a t s , al 
subsò l , als aqüí fers i, f i na lmen t , 
con t r i bu i rà a la con tam inac i ó de 
les platges. 

Ens han i n t en ta t c o n v è n c e r 
argumentant que l'agricultura gasta 
més aigua que el golf. Però tothom 
sap que el menjar és necessar i i 
q u e les p i l o t es de go l f no s o n 
comestibles. 

El tercer motiu que m'ha convençut 
és que en real i tat la urban i tzac ió 
il·limitada no és compatible amb el 
desenvolupament econòmic ni tan 
sols a mig plaç. Tal vegada pot ser 
un negoc i ràp id per uns quan ts , 
però pot ser la ruïna per a mol ts 
més. 

Aix í d o n c s a qu i b e n e f i c i a el 
p r o j e c t e ? Q u i n s b e n e f i c i s 
c o l o l e c t i u s en t r a i e m ? A q u e s t s 
possibles beneficis a curt plaç dels 
p r o m o t o r s p a r t i c u l a r s s ó n més 
importants que els de la poblac ió 
en general o comprometen el futur 
dels f i l ls/es escalenos? Això és el 
que hem d'avaluar. Això és el que 
h a u r i e n de v e u r e els p o l í t i c s 
també. 

Al 2002 ja no es poden utilitzar els 
a r g u m e n t s " d e s a r r o l l i s t a s " de l s 
seixanta. No es pot continuar amb 
mes demagògia . El futur poss ib le 
immedia t de l 'Escala ja no passa 
per més urbanització. És que hi ha 
t an t d 'a tu r e s c a l e n c en la 
c o n s t r u c c i ó ? És q u e h e m de 
cololocar més mà d'obra immigrant 
per fer aques tes fe ines? Quan ta 
gent de l'Escala necessita feina de 
jardiner de golf o de ta l la-gespa? 
Les previsions més optimistes dels 
promotors diuen que es produiran 
10 l locs de t reba l l ! Res més! És 
que no hi ha ja prou camps de golf 
a menys de 10 minuts de l'Escala? 
Cap a f e c c i o n a t de l ' E s c a l a i ra 
caminant amb els pals, diguem des 
del poble fins a Vilanera. I si hi han 
d 'ana r a m b el co t xe s ó n p o c s 
minuts més fins a Pals o Navata on 
ja tenim camps de golf. 

És que necessitem contaminar les 
nostres platges i sobresaturar més 
la d e m a n d a d ' a i g u a en e ls d o s 
m e s o s de t u r i s m e ? És q u e 
necess i tem muntar un al t re barr i 
segregat de segones residències? 
És que no tenim ja més imaginació 
q u e repe t i r una p o l í t i c a de 
desenvolupament c imenter que ja 
es tà o b s o l e t a o im i ta r el q u e hi 
haurà a 21 llocs mes a Girona? 

Els grecs que ens precedi ren ens 
ho varen advert i r més d 'un cop i 
per escr i t : a vegades s 'ha de fer 
cas dels profetes (encara que com 
Casandra estiguin desprestigiats) i 
de les advertències catastròf iques 
( enca ra que , c o m en el cas de 
Troïa, sembl i que rebem un regal 
dels deus i que aquests pro fe tes 
no s i g u i n els s e u s f a v o r i t s ) . 
Altrament ens f icarem el cavall de 
la destrucció dins de casa. 

Senyors i senyo res r e g i d o r s de l 
govern mun ic ipa l i de l ' opos ic ió , 
s e n y o r a l c a l d e , r e c t i f i c a r és de 
savis. 

Hi ha a l t e r n a t i v e s i m a g i n a t i v e s 
p e r q u è la r i q u e s a , el p a t r i m o n i 
natural, els paisatges, les obres i 


